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خیز نفت برای رکوردزنی دوباره
قیمت نفت برنت روز جمعه تحت تاثیر محدودیت عرضه در آمریکا در پی 
وقوع توفند آیدا و تماس تلفنی میان ســران واشنگتن و پکن، به بیش از ۷۳ 
دلار در هر بشــکه صعود کرد.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت یک 
دلار و ۴۷ ســنت معادل ۲.۳ درصد افزایش یافت و در ۷۲ دلار و ۹۲ ســنت 
در هر بشکه بسته شد. نفت برنت اواسط معاملات تا مرز ۷۳ دلار و ۱۵ سنت 
صعود کرده بود.بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک دلار 
و ۵۸ ســنت معادل ۲.۳ درصد افزایش، به ۶۹ دلار و ۷۲ سنت در هر بشکه 
رسید.هر دو شــاخص برای کل هفته رشد ملایمی ثبت کردند. نفت برنت از 
ابتدای سال میلادی جاری تاکنون ۴۱ درصد رشد قیمت داشته است.حدود 
ســه چهارم از تولید نفت فراساحلی خلیج مکزیکو معادل حدود ۱.۴ میلیون 
بشــکه در روز از اواخر اوت متوقف مانده است. این میزان معادل تولید نفت 

نیجریه است که از اعضای اوپک است.
فیلیپ فلاین، تحلیلگر ارشــد گروه پرایس فیوچرز گفت: بازار به وضعیت 
محدودیت عرضه جهانی متمرکز شــده و این امر از قیمتها پشــتیبانی کرده 
اســت. اگرچه چین از ذخایر استراتژیک نفت برداشت می کند اما تولید کمتر 
در خلیج مکزیکو را جبران نمی کند.بازارهای نفت و سهام از خبر تماس تلفنی 
میان جو بایدن، رییس جمهور آمریکا و شی جین پینگ، همتای چینی وی 
حمایت شدند. تحلیلگران گفتند این تماس امیدها به روابط گرمتر و تجارت 
جهانی بیشــتر را برانگیخت.جفری هالی، تحلیلگر شرکت OANDA اظهار 
کرد: تماس تلفنی بایدن و شی تاثیر مشابه روی بازارها نفت مانند داراییهای 
دیگر داشت.شــرکت خدمات نفتی بیکرهیوز روز جمعه اعلام کرد شرکتهای 
انرژی آمریکایی هفته گذشــته به شــمار دکلهای حفاری اضافه کردند که از 
تولید بالاتر در هفته های آینده حکایت دارد. شمار دکلهای حفاری نفت و گاز 
آمریکا شش حلقه افزایش یافت و به ۵۰۳ حلقه رسید که بالاتر از ۲۴۹ حلقه 

در مدت مشابه سال گذشته است.

عقبگرد اوپک از خوش بینی به دورنمای بازار نفت
منابــع آگاه اظهار کردند اوپک در واکنش به شــیوع کرونای دلتا که روند 
احیای مصرف ســوخت را به خطر انداخته است، احتمالا در پیش بینی رشد 

تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۲ بازبینی می کند.
بــه گزارش ایســنا، منابع آگاه اظهــار کردند: در اول ســپتامبر اوپک و 
متحدانش پیش بینی تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۲ را از برآورد قبلی ۳.۲۸ 
میلیون بشــکه در روز به ۴.۲ میلیون بشــکه در روز بالا بردند.به گفته منابع 
آگاه در اوپــک پلاس، برخی از اعضای این گــروه آمار جدید را خوش بینانه 
می دانند و احتمالا ممکن است این آمار هدف بازبینی قرار بگیرند.اوپک قرار 
اســت جدیدترین پیش بینی خود از عرضه و تقاضا را دوشــنبه هفته جاری 

منتشر کند. 
یکی از این منابع آگاه گفت: اوپک ممکن اســت این آمار را برای گزارش 
ماهانــه جدید بازبینی کند.دولتها، کشــورها و بازرگانان به دقت روند احیای 
تقاضا برای نفت را پس از ریزشــی که در سال ۲۰۲۰ داشت، دنبال می کنند. 
روند آهســته تر احیای تقاضا، قیمتها را در معرض کاهــش قرار داده و این 
دیدگاه را تقویت می کند که تبعات همه گیری کووید ۱۹ ممکن اســت روی 
الگوهای مصرف برای مدت طولانی تر یا به طور همیشگی تاثیر بگذارد.استفن 
برنوک، کارگزار شرکت پی وی ام در گزارشی گفت: پیش بینیهای اخیر برای 

تقاضا برای نفت بهبود ملایمتر را نشان می دهند. 
دورنمای رشــد کوتاه تا میان مدت به دلیل افزایــش دوباره آمار ابتلا به 
کووید ۱۹ به خصوص در آســیا تنزل پیدا کرده اند. وی به گزارش هشــتم 
سپتامبر اداره اطلاعات انرژی آمریکا اشاره کرد که در آن پیش بینی شد تقاضا 
برای نفت در ســه ماهه دوم ســال ۲۰۲۰ از ۱۰۰ میلیون بشکه در روز فراتر 
خواهد رفت. یک ماه پیشــتر این آژانس پیش بینی می کرد این میزان تقاضا 
در ســه ماهه چهارم سال ۲۰۲۱ مشاهده شــود.اوپک در حال حاضر خوش 
بینانه ترین پیش بینی را از رشد تقاضا در مقایسه با اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
و آژانس بین المللی انرژی دارد. این گروه برای سال ۲۰۲۱ انتظار دارد تقاضا 
برای نفت به میزان ۵.۹۵ میلیون بشکه در روز رشد کند که بالاتر از پیش بینی 
۵.۳ میلیون بشــکه در روز از سوی آژانس بین المللی انرژی و پیش بینی پنج 

میلیون بشکه در روز از سوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا است.

محصولات بهمن دیزل 
در اوج کیفیت قرار گرفته اند

بر اســاس آخرین گزارش ارزیابی کیفی صورت گرفته از ســوی شرکت 
بازرســی کیفیت و اســتاندارد ایران)ISQI( ، خودروهای ســنگین تولیدی 
به ویژه کامیون ها و کشنده ها در اوج کیفیت هستند و در این میان خودروهای 
تجاری بهمن دیزل مانند ماه های گذشته توانسته اند پیشتاز در حفظ کیفیت 
برتر تولید باشند.بر اســاس ارزیابی صورت گرفته، در گروه خودروهای باری 
در بخش کامیونت ها از محصولات گروه خودروســازی بهمن دیزل، کامیونت 
ایســوزو NMR۸۵E و کامیونت ایسوزو NPR۷۵K تمام پنج ستاره کیفی 
را از آن خــود کرده  و پس از آن کامیونت شــیلر بهمن دیزل چهار ســتاره  
شده  است.در بخش کامیون ها نیز طبق ارزیابی صورت گرفته، کامیون ایسوزو 
NPR۷۵M بهمن دیزل چهار ستاره کیفی را به خود اختصاص داده  است.در 
دسته کشــنده ها نیز خودرو FAW J۶ سیباموتور چهار ستاره از پنج ستاره 

کیفی را کسب کرده  است.
گزارش ارزیابی خودروهای ساخت داخل وزارت صمت و کسب پنج ستاره 
کیفی کامیونت های بهمن دیزل در حالی منتشر می شود که براساس آمار ارائه 
شده توسط بهمن دیزل، تولید محصولات این شرکت در سال جاری نسبت به 
سال گذشته شاهد رشد ۷۰ درصدی بوده است.عمده رشد تولید بهمن دیزل 
در سال ۱۴۰۰ تا کنون در کامیون شیلر صورت گرفته است که از تولید ۱۱۰ 
دستگاه در ســال گذشته به ۵۴۰ دستگاه رسیده است.در کنار رشد کامیون 
شــیلر، مینی باس پگاسوس دیگر محصول بهمن دیزل نیز شاهد رشد تولید 

۶۶ درصدی بوده است.
در حــوزه تولید محصولات کاربری نیز با توجه به آمار ارائه شــده، تولید 
بهمن دیزل در مقایسه با سال گذشته ۱۴۲ درصد افزایش یافته است.«محمد 
محمدی« مدیرعامل شرکت بهمن دیزل اردیبهشت ماه در نشست خبری از 
توســعه محصولات و تولید کامیون و کشنده در سال جاری خبر داد و گفت: 
دستیابی به داخلی سازی ۶۰ درصدی در شیلر، ارتقاء سطح کیفی محصولات، 

افزایش صد درصدی تولید و صادرات از اهداف امسال بهمن دیزل است.

اتمام دوز اول واکسیناسیون 130 قطعه ساز
 تا هفته آینده

انجمن قطعه ســازان تاکنون شــش هزار نفر از پرســنل قطعه سازان را 
واکســینه کرده است.با تلاش انجمن قطعه سازان استان تهران، دو هفته ای 
است فرآیند واکسیناســیون اعضای این انجمن آغاز و تا امروز بیش از شش 
هزار دوز واکسن به پرســنل مجموعه های قطعه سازی تزریق شده است. در 
مجموع ۱۵هزار نفر از ۱۳۰ قطعه ســاز این انجمن واکسینه خواهند شد و تا 
هفته آینده فرآیند واکسیناسیون دوز اول به پایان می رسد. این انجمن از اوایل 

مهر تزریق دوز دوم واکسن را آغاز می کند.
از آن جایــی که وزیــر جدید صنعت، معدن و تجارت به تجاری ســازی 
خودروهــای ناقص تاکید ویژه دارد، یکــی از موانع پیش روی تولید، ویروس 
کرونا بود که امسال لطمه هایی را به این صنعت وارد کرد. با توجه به اهمیت 
تعطیل نشــدن شرکت های قطعه ســازی، با این اقدامات انجام شده به نظر 
می رســد بخشی از موانع مرتفع شده و امید است حداکثر تا هفته آینده همه 
پرسنل در شــبکه تامین کنندگان انجمن قطعه سازان تهران واکسینه شوند 
تا با خیالی آســوده و جلوگیری از تعطیلی مراکز تولیدی، قطعات مورد نیاز 
خودروها تامین و خودروهای کف تجاری ســازی شود و بدین منظور انجمن 

حداکثر تلاش خود را برای حل این بحران خواهد کرد.
گفتنی است انجمن قطعه سازان استان تهران در راستای شتابگیری روند 
واکسیناسیون فعالان صنعت قطعه سازی با پیگیری و برگزاری جلسات متعدد 
از هفته نخســت شهریور فرآیند واکسیسناسیون را آغاز کرده است و در این 
راســتا حدود ۱۰ هزار نفر از کارکنان ۱۳۰ شرکت های قطعه سازی واکسینه 
خواهند شد. دوز نخست فرآیند واکسیناسیون اعضای این انجمن با همکاری 
گروه خودروسازی ســایپا و در فضای ایمن در محل شرکت بهمن موتور در 
حال انجام است که تا یک ماه آینده همه پرسنل قطعه سازی دو دوز واکسن 

خود را دریافت خواهند کرد.

بازار انرژی

خودرو

بعد از گذشــت بیش از یک ســال از آزادســازی سهام 
عدالت و نامشخص بودن وضعیت جاماندگان سهام عدالت، 
حال تعیین تکلیــف این افراد، رنگ واقعیت به خود گرفته 
اســت و جاماندگان این سهام در یک قدمی سهامدار شدن 
قرار گرفته اند.این روزها که بیشتر مشمولان سهام عدالت در 
انتظار تعیین زمان دقیق واریز ۱۰ درصد باقی مانده ســهام 
عدالت، آغاز فروش ســهام عدالت و آزادســازی ۴۰ درصد 
باقی مانده سهام عدالت هســتند از دو روز گذشته موضوع 
جامانــدگان ســهام عدالت با صحبت های مطرح شــده از 
ســوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص تعیین 
تکلیف جاماندگان ســهام عدالت تا پایان سال جاری جان 
تــازه ای گرفت.حجت الله عبدالملکی، وزیــر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در هفته ای که گذشــت درباره تعاونی های 
ســهام عدالت و جاماندگان این ســهام شفاف سازی کرد و 
گفت: رویکرد ما تقویت تعاونی های ســهامی عدالت است و 
دولت این عــزم را دارد که در یک بســتر و فرایند قانونی 
به جاماندگان ســهام عدالت، سهام واگذار شود و با تصمیم 
دولت و محوریت وزارت اقتصاد تا آخر ســال این واگذاری 
انجام شــود.وی اعلام کرد: اصل کار مورد تایید دولت قرار 
گرفته و امیدواریم تعاونی های ســهام عدالت احیا شوند و 

ظرفیت آنها مورد استفاده قرار گیرد.
20 میلیون نفر جاماندگان سهام عدالت

تاکنون آمار چندان دقیقی از تعداد جاماندگان ســهام 
عدالت وجود نداشــت امــا در روزهای گذشــته »مهدی 
طغیانی«، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تعداد این افراد 
را ۲۰ میلیــون نفر اعلام کرد و گفت: تعدادی از افرادی که 
تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیســتی بودند یا در حال 
حاضر تحت پوشــش قرار گرفتند، در زمان واگذاری، سهام 
عدالت را دریافت نکردند.وی افزود: این افراد جامانده سهام 
عدالت، شــامل حدود ۱.۳ میلیون نفــر از کمیته امداد و 
در حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار نفر تحت پوشــش بهزیســتی 
می شــوند که در مجموع نزدیک به دو میلیون نفر هستند، 
این افراد در واقع تحت پوشش نهادهای حمایتی قرار دارند 
اما ســهام عدالت را دریافت نکرده اند.طغیانی گفت: علاوه 
بر این، طبق حکم قانون سیاســت های کلی اصل ۴۴ شش 
دهک اول نیز مشمول سهام عدالت شدند، اگر جاماندگانی 
که در این دهک ها )شامل ۱۸ میلیون نفر( قرار دارند را در 
نظر بگیریم، مجموع جاماندگان سهام عدالت به ۲۰ میلیون 

نفر می رسد.
به گزارش ایرنا، تا ســال گذشته و با مطرح شدن بحث 
مربوط به بررسی وضعیت جاماندگان سهام عدالت برخی از 
مســوولان معتقد بودند که عدم وجود سهام برای واگذاری 
جاماندگان همچون ســدی در مسیر اجرای این اتفاق قرار 
گرفته اســت و نمی توان اقدامی را در راستای نهایی کردن 
وضعیت جاماندگان ســهام عدالت انجــام داد، حال عضو 

کمیسیون اقتصادی مجلس اطلاعاتی را در این زمینه ارائه 
داده و اعلام کرده است که دولت دوازدهم معتقد بود دیگر 
سهامی وجود ندارد و واگذار شده است اما مرکز پژوهش های 
مجلس اعلام کرده اســت که سهام های برگشتی همچنان 

وجود دارد.
ارائه طرح تعیبن تکلیف جاماندگان 

سهام عدالت از سوی دولت
بــا توجه بــه وجود ابهــام درخصوص تعییــن تکلیف 
جاماندگان ســهام عدالت و نیز پیگیری های خبرنگار ایرنا 
برای مشخص شــدن جزییات این خبر، یکی از مسوولان 
ســازمان بورس و اوراق بهادار به این خبرگزاری اعلام کرد 
که این طرح از ســوی دولت اعلام شــده اما هنوز جزییات 
دقیقی از آن مطرح نشــده است.از دو ســال گذشته و به 
دنبال آزادسازی ســهام عدالت، اجرای اقدامات مربوط به 
این حوزه در اختیار شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه قرار گرفت؛ بنابراین انتشار خبر تعیین 
تکلیف جاماندگان ســهام عدالت چنین تصوری را در ذهن 
اکثر ســهامداران ایجاد کرد که اکنون این طرح در اختیار 
شــرکت ســپرده گذاری قرار گرفته و این شرکت در حال 
آماده سازی زیرساخت های لازم برای نهایی شدن وضعیت 
جاماندگان ســهام عدالت اســت.در ایــن زمینه »محمود 
حسنلو«، مدیر فنی سهام عدالت روزگذشته در گفت و گو 
با ایرنا و در واکنش به صحبت های مطرح شده در خصوص 
تعیین تکلیف جاماندگان سهام عدالت تا پایان سال جاری 

گفت: طرح مربوط به جاماندگان سهام عدالت باید در ابتدا 
از سوی مجلس تصویب و سپس از طرف دولت به سازمان 
خصوصی سازی ابلاغ شود تا  تصمیمات لازم در این سازمان 
برای تخصیص ســهام  عدالت به جاماندگان و نوع سهام از 

محل مدنظر اتخاذ شود.
وی اظهــار داشــت: در نهایــت بعد از طی شــدن این 
مراحل، انجام باقی اقدامات به شرکت سپرده گذاری واگذار 
می شود و در این شرکت اقدام نهایی برای سامان بخشیدن 
بــه وضعیت جاماندگان انجام خواهد شد.حســنلو با تاکید 
بر اینکــه تاکنون هیچ خبری درخصــوص تعیین تکلیف 
جاماندگان ســهام عدالت تا پایان ســال به شرکت سپرده 
گذاری ارائه نشده است، گفت: این شرکت در وضعیت فعلی 
نمی تواند هیچ اقدامی را در زمینه جاماندگان سهام عدالت 
اجرا کند.مدیر فنی سهام عدالت در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه وضعیت جاماندگان سهام عدالت تا پایان سال جاری 
تعیین تکلیف خواهد شــد یا خیر،  افــزود: اکنون با توجه 
به عدم تکمیل اطلاعــات موجود در خصوص نحوه تعیین 
تکلیف ســهام عدالت، نمی توان نظر قطعــی و دقیق را در 

خصوص زمان اجرایی شدن این اقدام ارائه داد.
مجلس در انتظار تصمیم دولت برای جاماندگان 

سهام عدالت
صحبت مطرح شده از ســوی مدیر فنی سهام عدالت 
حاکی از آن اســت که تعیین تکلیف وضعیت جاماندگان 
ســهام عدالت در ابتدا نیازمند ارایه و تایید طرح از سوی 

مجلس اســت و بعد از طی شــدن مراحل ابتدایی، اقدام 
نهایی برای روشــن شــدن وضعیت جاماندگان این سهام 
از ســوی شرکت سپرده گذاری انجام می پذیرد اما در این 
خصوص  »مصطفی طاهری«، عضو کمیســیون صنایع و 
معــادن مجلس به ایرنا اعلام کرد بــا توجه به اینکه ارائه 
سهام  عدالت به جاماندگان دارای بار مالی است؛ بنابراین 
دولــت باید  پیگیر این موضوع باشــد و مجلس نمی تواند 
تا قبل از تصمیمات اتخاذ شــده از سوی دولت اقدامی را 
انجام دهد.وی اعلام کرد که یکی از خواســته های مجلس  
از زمــان روی کار آمــدن دولــت جدید تعییــن تکلیف 

جاماندگان سهام عدالت است.
طاهری اظهار داشت: مجلس در این زمینه پیگیری های 
زیــادی را از طریق راه های مختلــف انجام داد و حتی این 
موضوع هم از طریق اصل ۹۰ پیگیری شد.عضو کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلس با تاکید بــر اینکه موضع مجلس 
درخصوص ســهام عدالت مثبت است و کمک های زیادی 
را در این حوزه به سهامداران خواهد کرد، گفت: همچنین 
در این راســتا هر اقدامی که نیازمند موافقت مجلس باشد؛ 
به طور حتم از سوی مجلس انجام می شود.وی خاطرنشان 
کرد: در ابتدا باید لایحه این اقدام از سوی دولت ارائه شود، 
در صورت وجود منع قانونی  این مســیر، گره گشایی آن از 
سوی مجلس انجام خواهد شد.طاهری ادامه داد: در صورت 
عدم وجود مشــکل در این زمینه، دولــت موضوع تعیین 
تکلیف جاماندگان سهام عدالت را به مرحله پایانی می رساند 
اما بارها اعلام کرده ایم که مجلس از آمادگی لازم برای هر 
گونه کمک در این زمینه برخوردار اســت.عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس گفت: ســر و ســامان بخشیدن به 
ســهام عدالت جاماندگان در دولت قبل بــه مرحله پایان 
نرســید و اکنون در انتظار اقدام دولت جدید در این زمینه 

هستیم.
 به گزارش ایرنا، آزادســازی ســهام عدالــت از جمله 
دســتاوردهای مهم نظام بود که بعد از ســال ها تلاش در 
نهایت مدیریت این سهام در اختیار سهامداران قرار گرفت.

طی یک سال گذشته اکثر مسوولان حاضر در کشور، تعیین 
تکلیف وضعیت جاماندگان ســهام عدالت را اقدامی بسیار 
پیچیــده  می دانســتند و از همان زمان عنــوان کردند که 
نمی توان زمان دقیقی را برای اجرایی شدن این اتفاق اعلام 
کرد.مسوولان مربوط به پیگیری وضعیت جاماندگان سهام 
عدالت، نبود سهام مشخص برای واگذاری به سهامداران را 
جزیی از مشــکل نهایی کردن این اقدام عنوان کرده بودند 
اما اکنون اعلام زمان دقیق برای تعیین تکلیف جاماندگان 
ســهام عدالت از ســوی وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
حکایت از رفع مشــکل و قرار گرفتن آنها جزو مشــمولان 
ســهام عدالت دارد که توانسته است سهامداران جامانده را 

نسبت به سهامدار شدن امیدوار کند.

مجلس منتظر تامین مالی طرح سهام عدالت از سوی دولت است

یک قدم تا تعیین تکلیف 20 میلیون جامانده سهام عدالت

طبق نظرســنجی هفتگی کیتکونیوز، قیمت طلا که در 
بازه محدودی حبس شــده اســت، انتظار نمی رود به این 
زودی جهت مشــخصی پیدا کند.به گزارش ایسنا، قیمت 
طلا از اواسط ژوییه مقاومت در سطح ۱۸۳۰ دلار را آزموده 
اما موفق نشده است این ســطح را حفظ کند. جدیدترین 
ناکامی طلا برای عبور از مرز ۱۸۰۰ دلار در آستانه تعطیلات 
آخر هفته باعث ناامیدی سرمایه گذاران و تحلیلگران خوش 
بین به این فلز ارزشمند شد.بهای هر اونس طلا در معاملات 
روز جمعه بازار آتی آمریکا با هفت دلار و ۹۰ سنت معادل 
۰.۴ درصد کاهش، در ۱۷۹۲ دلار و ۱۰ ســنت بسته شد 
و بــرای کل هفته بیش از دو درصد کاهش نشــان داد که 

نخستین کاهش هفتگی در پنج هفته گذشته بود.
کالین سیژینســکی، استراتژیست ارشد بازار در شرکت 
مدیریــت دارایی SIA گفــت: به نظر می رســد طلا در 
محــدوده ۱۷۶۰ تا ۱۸۴۰ دلار محبوس شــده اســت و 
هفته جاری اخبار قابــل توجهی در کار نخواهد بود تا این 

وضعیت را تغییر دهد.در نظرسنجی هفته جاری کیتکونیوز 
از تحلیلگران وال اســتریت، ۱۵ نفر شــرکت کردند که از 
میان آنها ۹ نفر معادل ۶۰ درصد نظر خنثی داشــتند. در 
این بین ســه نفــر معادل ۲۰ به افزایــش قیمت طلا و به 
همین تعداد به کاهش قیمت طلا رای دادند.اگرچه سرمایه 
گذاران همچنان به طلا خــوش بینی دارند اما عدم علاقه 
به بازار این فلز ارزشــمند کاملا واضح است. تعداد شرکت 
کنندگان در نظرســنجی هفته جاری پایینترین رکورد را 
از ماه مه ســال ۲۰۱۹ به این طرف داشــت.در نظرسنجی 
آنلاین کیتکونیوز از سرمایه گذاران خُرد، ۴۹۴ نفر شرکت 
کردند که از میان آنها ۲۷۴ نفر معادل ۵۵ درصد به افزایش 
قیمت طــلا و ۱۲۷ نفر معادل ۲۶ درصد به کاهش قیمت 

طلا رای دادند در حالی که ۹۳ نفر معادل ۳۵ درصد نظری 
نداشتند.اوله هانسن، مدیر اســتراتژی کالای ساکسو بانک 
در این بــاره گفت: طلا همچنان تقلا خواهد کرد زیرا دلار 
آمریکا نســبتا قوی مانده اســت. در حالی که بازده واقعی 
اوراق قرضــه در محدوده منفی قرار دارد، دلار آمریکا قابل 
توجه ترین مانع در برابر طلا مانده است.اگرچه هانسن انتظار 
نــدارد قیمت طلا به ایــن زودی بالاتر برود اما پیش بینی 
نمی کند در فضای فعلی اونس طــلا در پایین مرز ۱۸۰۰ 
کاهش قیمت بیشتری پیدا کند. وی گفت: بازار طلا شاهد 
تقاضای فیزیکی قوی اســت اما اگــر قیمتها بالاتر رود، در 
این صورت باید ســرمایه گذاران کاغذی و ســفته بازان به 
بازار برگردند و آنها تا زمانی که بازگشــت قیمتها به بالای 

۱۸۳۰ دلار را مشــاهده نکنند، حاضر به بازگشت نخواهند 
بود.دیوید میدن، تحلیلگر بازار در شرکت اکوئیتی کپیتال 
گفت: وی انتظار دارد طلا در بازه محدودی بماند. ابهامات 
رو به رشــد بازار همچنان تقاضا برای طلا به عنوان دارایی 
امن را حفظ می کند.مارک چندلر، مدیرعامل شرکت بانوک 
برن گلوبال فارکس به کیتکونیوز گفت: وی نسبت به قیمت 
طلا بدبین اســت زیرا نیروی صعودی بیشــتری برای دلار 
آمریکا در کوتاه مدت مشــاهده می کند. تورم رو به رشــد 
نرخهــای بهره را بالاتر می برد و از دلار آمریکا پشــتیبانی 
می کند.با این حال بعضی از تحلیلگران حاضر نیســتند از 
خوش بینی به طلا دست بکشند. آدام بوتون، استراتژیست 
ارزی ارشــد فارکس لایو اظهار کرد: وی به دورنمای قیمت 
طلا خوش بین است زیرا تورم بالاتر می رود.نیکلاس فراپل، 
مدیرکل جهانی شرکت  ABC Bullion هم با اشاره به 
عوامل فنی حمایت کننده، نســبت به افزایش قیمت طلا 

ابراز خوش بینی کرد.

پیش بینی هفتگی تحلیلگران

طلا جایی نمی رود!

شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایــران اعلام کرد: تاکنون ۲۱۶ هزار و ۳۸۶ دســتگاه 
استخراج غیرمجاز رمزارز کشف و شناسایی شده است.
براســاس گزارش تازه شــرکت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق ایران، از ابتدای طرح برخورد با اســتخراج 
کننــدگان غیرمجاز رمزارز تاکنــون پنج هزار و ۳۴۲ 
مرکز کشــف شده است که این مرکزها و دستگاه های 
کشف شــده ۶۱۱ هزار و ۶۶۴ کیلووات ظرفیت برق 
را اســتفاده می کرده اند.طبق این گــزارش از یازدهم 
خردادماه امســال تا چهاردهم شــهریور تعداد ۲ هزار 
و ۴۱۵ مرکز اســتخراج غیرمجاز رمزارز کشــف شده 
است، همچنین در این تاریخ ۳۷ هزار و ۸۰۰ دستگاه 
استخراج غیرمجاز کشف شده که ظرفیت برق مصرفی 
آنها معادل ۸۵ هزار و ۱۳۸ کیلووات بوده است.متوسط 
انرژی مورد نیاز برای استخراج هر بیتکوین حدود ۳۰۰ 
مگاوات ساعت برآورد می شود که این انرژی به صورت 
متوســط معادل مصرف برق بیــش از ۳۵ هزار واحد 
مسکونی در یک روز اســت.به استناد تخمین مراجع 
بین المللــی) Cambridge, ۲۰۲۱ ( در حال حاضر 
متوسط مصرف برق سالانه کل شبکه جهانی بیتکوین 
حدودا برابر ۹۶ میلیارد کیلووات ساعت برآورد می شود 
که این مقدار از مصرف سالانه برق در کشورهایی مانند 
بلژیک، فنلاند و اتریش بیشــتر است.درصورت تامین 

برق مراکز استخراج رمزارز از طریق بورس انرژی یا با 
تعرفه صنعتی، به ازای استخراج هر بیت کوین حدود 
۴۵۰ میلیون تومان یارانه حامل های انرژی به استخراج 
کنندگان تعلق می گیرد.شرکت توانیر در گزارش خود 
میزان توان مصرف برق توسط مراکز استخراج رمزارزها 
در کشور در اردیبهشت ۱۴۰۰ را حدود ۲ هزارمگاوات 
اعلام کرد این میزان توان )با فرض اســتفاده در طول 
یک سال( برابر با مجموع توان متوسط مصرفی سالانه 
سه کلان شهر مشهد، اصفهان و تبریز در سال ۱۳۹۹ 
اســت.همچنین این میزان از توان متوســط مصرفی 
سالانه استان هایی مانند اصفهان، خراسان های رضوی، 
شــمالی و جنوبی، یــزد، کرمان، مازنــدران، گیلان، 
آذربایجان های غربی و شــرقی در سال ۱۳۹۹ بیشتر 
اســت.به گزارش ایرنا، صنعت ماینینگ )اســتخراج 
ارزهای مجازی( و مصرف بــرق آنها به عنوان یکی از 
متهمان اصلی کمبود برق در کشور معرفی شده است.
ماینر، دستگاه تولیدکننده رمز ارز است،  رمز ارز نوعی 
دارایی دیجیتال است که به صورت غیرمتمرکز تولید 
و نگهداری می شــود و برای اســتخراج رمز ارزها باید 
محاسبات ریاضی پیچیده ای توســط رایانه به صورت 
مســتمر انجام شود که مســتلزم مصرف برق زیادی 
اســت.با توجه به مصرف برق بالای این مراکز، برخورد 
با آنها در ماه های اخیر در دستور کار قرار گرفته است.

یک کارشــناس بازار مســکن با بیــان اینکه نرخ 
اجاره نشــینی شهری در کل کشــور از ۱۸ درصد در 
ســال ۱۳۶۵ به ۳۸ درصد در ســال ۱۳۹۵ رســیده 
اســت گفت: طبق آمــار ســال ۱۳۹۸ در تهران ۴۲ 
درصد مردم مستاجر بوده اند و احتمالا در حال حاضر 
تعداد مســتاجران از مالکان بیشتر شده است.علیرضا 
ذوالفقاری در گفت وگو با ایســنا اظهارکرد: در برنامه 
ارائه شــده وزیر راه و شهرسازی تحت عنوان »نهضت 
توسعه مسکن و شهرسازی مردم پایه مبتنی بر عدالت 
و پیشــرفت« کمتر دیده می شــود که به بحث اجاره 
مسکن پرداخته شده باشد، به گونه ای که از ۱۴ چالش 
پیش روی حوزه مســکن که برای آنها اقدامات قابل 
انجام مشــخص شده اند، تنها یک مورد به بحث اجاره 
املاک مســکونی پرداخته است.وی افزود:  سوال این 
است که آیا این تمرکز بالا بر ساخت و عرضه مسکن 
تمامی نیــاز خانوارها در این حوزه را برطرف می کند؟ 
آیا لازم نبود بیش از این به بحث اجاره نشــینی و این 
بازار پر تلاطم توجه شــود؟ ذوالفقــاری با بیان اینکه 
افزایش چشــم گیر نرخ های اجاره بها شرایط را روز به 
روز برای مســتاجران سخت تر کرده است گفت: طبق 
گزارشــات مرکز ملی آمار در ســال های اخیر ســهم 
هزینه مســکن از کل هزینه های خانوار رو به افزایش 
بوده است، به گونه ای که در سال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ 

سهم مسکن از هزینه خانوار ۴۴ درصد اعلام شده، در 
ســال ۱۳۹۷به ۴۶.۸ درصد رسیده و در سال ۱۳۹۸ 
برابــر با ۴۹.۹ درصد بوده اســت. طبق بررســی های 
صــورت گرفته و تحلیــل داده های بدســت آمده از 
ســامانه های ملکی تخمین زده می شود که این عدد 
در ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ نیز افزایش چشم گیری 
داشته به گونه ای که در حال حاضر احتمالا بین ۵۵ تا 
۶۰ درصد از هزینه خانوار خرج هزینه مسکن می شود.

وی تاکید کرد: افزایش سرســام آور هزینه مســکن 
)اجاره بها( نســبت به درآمدهای خانوار باعث شــده 
بحث اجاره بها تبدیل به یکی از اصلی ترین دغدغه های 
خانواده های شــهری، بخصوص در کلان شهر تهران 
تبدیل شود و نیاز به توجه به این بخش بیش از پیش 
شود.این کارشــناس بازار مسکن، اجاره داری حرفه ای 
را از جملــه برنامه هــای کنترل این بازار دانســت و 
گفت: دولت به حمایت از ایجاد و توســعه بنگاه های 
اجاره داری حرفه ای با اســتفاده از مشوق های مالیاتی 
تخفیف عوارض و واگــذاری اراضی دولتی به صورت 
اجاره بلند مدت بپــردازد. هرچند این طرح می تواند 
در بلند مدت به کاهش قیمت اجاره بها کمک کند، اما 
نیازمند زیرســاخت های قوی است و به نظر نمی رسد 
در کوتاه مدت بتواند تاثیر چندانی در سهم مسکن از 

هزینه ها خانوار داشته باشد.

سهم مسکن از هزینه خانوار ۶0 درصد استکشف بیش از ۲1۶ هزار دستگاه استخراج غیرمجاز رمزارز

رئیس ســازمان راهداری از بســته بودن مرزهای 
جاده ای ایران و ترکمنســتان و توقف جابه جایی کالا 
با این کشــور خبــر داد و گفت: ترانزیــت جاده ای از 
مرزهای کشــور با رشــد قابل توجه به ۸ میلیون تن 
رسیده اســت.داریوش امانی در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با بیان اینکه از ابتدای ســال تا کنون ۷ میلیون 
و ۳۰۰ هــزار تن کالای اساســی از بندر امام خمینی 
)ره( حمل شــده، گفت: روزانه نزدیک به ۶۵ هزار تن 
کالای اساســی از بندر امام خمینــی )ره( به مقاصد 
درون کشور حمل می شود.وی ادامه داد: از سایر بنادر 
کشــور نیز روزانه ۳۵ هزار تن کالای اساسی با ناوگان 
جاده ای خارج می شود که درنتیجه در هر روز بیش از 
۹۰ هزار تن کالای اساســی از بنادر به داخل کشور با 
ناوگان جاده ای در حال حمل اســت.معاون وزیر راه و 
شهرسازی با ابراز امیدواری به تلاش سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای بــرای افزایش حمل کالاهای 
اساســی با ناوگان جاده ای به روزانــه ۱۰۰ هزار تن 
اظهار کرد: الان در بندر امــام خمینی )ره( کالاهای 
اساسی موجود و قابل حمل که ترخیص شده اند، یک 

میلیون و ۲۰۰ تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن اســت 
که با این روندی که در حال اجراســت، ظرف یک ماه 
نیم آینده این میزان کالا از بنادر به داخل کشور حمل 
خواهد شد.وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر مشکلی 
برای جابه جایی کالاهای اساسی با ناوگان جاده ای در 
سطح کشور نداریم.رئیس سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای با اشــاره به مصوبه شورای عالی ترابری 
در خصــوص پهلوگیری کشــتی های حامل کالاهای 
اساســی در بنادر دیگر و اســتفاده از ظرفیت ســایر 
بنادر برای واردات کالاهای اساســی، یادآور شــد: در 
حــال حاضر این اتفــاق رخ داده و تا کنــون از بندر 
شــهید رجایی، یک میلیــون و ۲۰۰ هزار تن کالای 
اساسی حمل کرده ایم که در این بندر به صورت حمل 
یکســره است.وی با اشاره به ورود بنادر چابهار، انزلی، 
فریدونکنار، آســتارا، امیرآباد و… به چرخه واردات و 
حمل کالاهای اساســی تصریح کرد: از ابتدای سال تا 
کنــون ۱۰ میلیون تن جابه جایی کالای اساســی از 
همه بنادر کشــور داشته ایم که ۷.۳ میلیون تن آن به 

بندر امام خمینی )ره( اختصاص داشته است.

با توجه بــه اینکه برخی دادگاههــا مردها را ملزم 
به ارائه فاکتور خرید ســکه می کنند تا سکه تقلبی به 
عنوان مهریه داده نشــود، اتحادیه مربوطه خود را ملزم 
به صدور ارائه فاکتــور نمی داند و همین موضوع باعث 
سردرگمی این دسته از افراد شده است.به گزارش ایسنا، 
برای خرید ســکه در واحدهــای عرضه کننده )اعم از 
واحدهای صنفی مختص فروش سکه و طلافروشی ها( 
ارائه فاکتور خرید مرســوم نیســت و  وکیوم )پلمب( 
سکه همراه با درج هولوگرام برای تضمین اصالت سکه 
خریداری شــده، کفایت می کند؛ اما بسیاری از مردم و 
خریداران ســکه از بابت اصل یا تقلبی بودن سکه خود 
نگران هستند.اصل بودن یا نبودن سکه با توجه به بالا 
رفتن قیمت آن، برخی خریداران ســکه را بیشتر هم 
نگران کرده اســت. به طور مثال آقایانی که ماهانه برای 
پرداخت مهریه، مجبور به تهیه سکه و ارائه آن )از طریق 
اجرای احکام دادگستری( هستند. در این موارد باتوجه 
بــه اینکه دادگاه، مرد را موظف به ارائه رســید تحویل 
ســکه می کند و در صورتی که سکه تقلبی باشد، فرد 
بایســتی سکه را پس گرفته و اصل آن را تحویل دهد، 

بسیاری از آقایان به سبب هزینه ای که در خرید سکه 
متحمل می شــوند، نگران تقلبی بودن سکه خریداری 
شــده هستند.در پیگیری این موضوع از اتحادیه طلا و 
جواهر تهران، ابراهیم محمدولی- رئیس اتحادیه  صنف 
فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران، 
به ایسنا گفت: با وجود هشدارهای متعدد اتحادیه طلا 
و جواهــر و فعالان این بازار، همچنان شــاهد خرید و 
فروش آنلاین طلا و به ویژه ســکه به صورت اینترنتی 
یا از دست فروشــان و دلالان هستیم که بی شک تنها 
متضرر این اقدام، مشتریان هستند؛ چراکه قابل پیگیری 
و رســیدگی از سوی اتحادیه نیست.وی افزود: با شیوع 
ویروس کرونا و تعطیلی واحدهای صنفی طی ماه های 
اخیر، فرصت مناســبی برای جولان سودجویان در این 
شرایط فراهم شد که از جمله این موارد، فروش آنلاین 
ســکه یا فروش سکه توسط واحدهایی است که پروانه 
فروش ندارنــد. باتوجه به اینکه ســکه و طلا گران بها 
هستند، ضروری است که مردم دقت بیشتری داشته و 
خرید خود را از فروشندگان دارای مجوز و پروانه کسب 

کالای مربوطه انجام دهند.

سردرگمی خریداران سکه و اصرار فروشندگان برای ارائه ندادن فاکتورترانزیت جاده ای به ۸ میلیون تن رسید


